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Praha, duben 2022 
Č. j.: MSMT-8196/2022-2 
Příloha 

 
 
Vážený pane řediteli, 

reaguji tímto na Váš dopis ze dne 30. března 2022, jímž mne informujete o usnesení Rady 
pro výzkum, vývoj a inovace (dále jen Rada) z jejího 377. zasedání k bodu 377/A3 Operační 
program Jan Amos Komenský (OP JAK) a žádáte mne o doplňující informace. 

K bodu a) výše zmíněného usnesení uvádím následující: Operační program Jan Amos 
Komenský (dále jen OP JAK) je v současné době ve finální fázi vyjednávání s Evropskou komisí. 
Jeho vládou ČR schválená celková alokace činí 3,5 mld. EUR (přibližně 90 mld. Kč),  
z čehož 1,6 mld. EUR (přibližně 43 mld. Kč) je dedikováno pro Prioritu 1 zaměřenou na podporu 
výzkumu a vývoje. Aktuálně je připraven návrh harmonogramu výzev pro rok 2022, jenž 
přikládám k tomuto dopisu. Pro další roky zatím přesný harmonogram není stanoven.  
Při jeho sestavování budou východisky nejen oblasti definované v textu Programového 
dokumentu OP JAK či datum schválení OP JAK Evropskou komisí, ale i personální kapacity 
Řídicího orgánu OP JAK a absorpční kapacita potenciálních příjemců.  

Z předpokládaných intervencí pro roky 2023 až 2027 lze jmenovat například podporu 
mezisektorové spolupráce ve výzkumu a vývoji, výzkumných projektů zaměřených 
na udržitelný rozvoj v návaznosti na European Green Deal, podporu infrastrukturního zázemí 
tzv. velkých výzkumných infrastruktur, podporu implementace iniciativy European Open 
Science Cloud, fázovaných projektů mezi dvě programová období, v plánu jsou též specifické 
intervence pro rozvoj institucionálního nastavení v českých výzkumných organizacích, 
znovunastartování výzkumné kariéry výzkumnic a výzkumníků po mateřské, resp. rodičovské 
dovolené. Plánuje se také druhý běh některých intervencí z roku 2022, jako je např. podpora 
synergických projektů s programem Horizont Evropa.  

Dle nastavených pravidel pro operační programy financované z EU fondů bude vždy 
harmonogram pro následující rok předkládán ke schválení oficiální platformě naplňující 
princip partnerství, tzv. Plánovací komisi programu. Harmonogram pro rok 2023 tak bude 
připraven a zveřejněn nejpozději ve čtvrtém kvartálu roku 2022 s tím, že obdobně bude 
postupováno i v dalších letech. 



K bodu b) výše zmíněného usnesení pak uvádím následující: tzv. prioritní témata definovaná 
Radou a doporučená Řídicímu orgánu OP JAK byla v OP JAK dle dohody zohledněna, jejich 
podpora je z OP JAK možná, samozřejmě za předpokladu, že konkrétní výzkumné projekty 
předkládané do výzev Priority 1 budou vždy v souladu s doménami specializace Národní 
výzkumné a inovační strategie pro inteligentní specializaci ČR (dále jen RIS3). Ta je hlavní 
průběžnou (tzv. „enabling“) podmínkou pro podporu oblasti výzkumu a vývoje z EU fondů 
a soulad všech výzkumných projektů s ní je tak nezbytně nutnou podmínkou pro doporučení 
projektů k financování.  

Co se týče zohlednění aktuálních společenských výzev v OP JAK (bod c) výše zmíněného 
usnesení), i na tomto místě si dovoluji připomenout, že podmínka souladu projektů 
s doménami specializace RIS3 se vztahuje na veškerou podporu výzkumných projektů, tedy 
i na možnou podporu projektů výzkumu a vývoje v oblasti společenských výzev.  

Na základě předběžných informací Ministerstva průmyslu a obchodu, jenž je gestorem RIS3, 
se lze kvalifikovaně domnívat, že většina Radou definovaných celospolečenských výzev bude 
v souladu s RIS3. Výjimku tvoří téma „Důvěra v demokracii a hodnoty“. V této věci však 
nemohu jakkoliv konat, případnou úpravu domén specializace je třeba řešit přímo 
s Ministerstvem průmyslu a obchodu. 

OP JAK spatřuje v podpoře společenských výzev potenciálně značný přínos. I proto v současné 
chvíli analyzuje možnost zahrnutí specifické intervence mezi výzvy následujících let.  

Závěrem mi dovolte vyjádřit velkou naději, že i ve složité době, v níž se nacházíme, se podaří 
v nejbližších týdnech úspěšně dokončit vyjednávání OP JAK, jenž, jak jsem přesvědčen, 
má značný potenciál významně napomoci rozvoji českého výzkumu a vývoje s přispěním 
evropských prostředků. Věřím, že Rada bude v procesu řízení a implementace Řídicímu orgánu 
OP JAK oporou.  

 

S pozdravem 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vážený pan 
Ing. Jan Marek, CSc. 
ředitel Odboru podpory Rady pro výzkum, vývoj a inovace 
Úřad vlády České republiky 
Nábřeží Edvarda Beneše 4 
118 01 Praha 1 
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